



"Faire de l'UAT le facilitateur et le moteur de développement d'une Afrique Numérique, par et pour les Africains à l'horizon 2030."

"Position ATU as the key force and enabler of a Digital Africa, created by and for Africans by 2030."

OTTOU Valery Hilaire

Candidat au poste de Secrétaire Général de
l'Union Africaine des Télécommunications (UAT)

Candidate for the post of Secretary-General of the
African Telecommunications Union (ATU)

OTTOU Valéry Hilaire

Profession : Ingénieur Général des Télécommunications Hors Echelle

Date de naissance : 20 décembre 1972 à Nyadogo (Région du Centre)

Nationalité : Camerounais

Fonction actuelle : Inspecteur n°1 à l'Inspection Générale chargée des Questions Techniques au Ministère des Postes et Télécommunications

Langues : Français (excellent), Anglais (moyen)



PARCOURS ACADÉMIQUE

- Licence & Maîtrise de Sciences Physiques, Faculté des Sciences, Université de Yaoundé 1;
- Ingénierie des Télécommunications, École Nationale Supérieure des Postes et Télécommunications, Yaoundé;
- Mastère, École Supérieure Multinationale des Télécommunications et École Supérieure Polytechnique de l'Université Cheikh Anta Diop, Dakar;
- Diplôme d'Études Supérieures Spécialisé en Management Public, Institut Supérieur de Management Public, Yaoundé.

ATOUTS CLÉS

- Plus de 27 ans d'expérience dans la conception et la mise en œuvre des politiques publiques des Télécommunications et TIC;
- Réputation internationale confirmée et leadership reconnu dans les instances mondiales et régionales des Télécommunications et TIC;
- Maîtrise des équilibres géopolitiques africains et des enjeux stratégiques mondiaux du numérique;
- Réseau solide au sein de l'Union Africaine de Télécommunications, de l'Union Internationales de Télécommunications (UIT), des organisations régionales;
- Expertise éprouvée en négociations internationales et en gouvernance des Télécommunications et TIC;
- Capacité à préserver l'unité des pays de l'Union Africaine dans les rencontres internationales du domaine des TIC.

CARRIÈRE NATIONALE

Depuis 1999, Monsieur OTTOU Valéry Hilaire a exercé des responsabilités croissantes au sein du Ministère des Postes et Télécommunications du Cameroun. Après avoir débuté comme jeune cadre Ingénieur, il a gravi les échelons pour occuper successivement des postes de Chargé d'Études Assistant, Chef de Service, Sous-Directeur, puis Inspecteur n°2 et enfin Inspecteur n°1 de l'Inspection Générale chargée des Questions Techniques. Il occupe ce dernier poste depuis le 03 mars 2019. Il a siégé en parallèle dans plusieurs comités interministériels de concertation couvrant les technologies, la compétitivité économique, la communication audiovisuelle et la préparation des conférences internationales du domaine des Télécommunications et TIC.

EXPÉRIENCE INTERNATIONALE

- Vice-Président de la Conférence Mondiale des Radiocommunications de 2023 (CMR-23) à Dubaï;
- Président du Groupe Afrique à la CMR-23
- Vice-Président de la Commission 6 de la CMR-19 à Charm El-Cheikh;
- Président du Groupe d'Experts en radiocommunications de la Communauté Economique des Etats de l'Afrique Centrale (CEEAC);
- Membre du Groupe de douze (12) Experts en fréquences auprès du Directeur Général de l'International Telecommunications Satellite Organization (ITSO);
- Président de la Commission spécialisée Télécommunications et TIC de la Conférence des Postes et Télécommunications de l'Afrique Centrale (COPTAC);
- Administrateur représentant le Cameroun au Conseil d'administration de l'Union Africaine de Télécommunications;
- Président du Comité national de préparation des Conférence Mondiale des Radiocommunications depuis 2012;
- Membre du Comité de Préparation des rencontres Internationales du domaine des Télécommunications et TIC.

Faire de l'Union Africaine des Télécommunications le facilitateur et le moteur de développement d'une Afrique Numérique, par et pour les Africains à l'Horizon 2030.

C'est une vision transformatrice d'une Afrique qui s'intègre dans un monde de plus en plus complexe.

L'Afrique que nous voulons, découle de l'Agenda 2063, intègre les préoccupations des États à l'horizon 2030 exprimées dans les Objectifs de Développement Durable et le Pacte Numérique Mondial des Nations Unies, le plan stratégique et financier 2023-2027 et SMSI+20 de l'Union Internationale des Télécommunications, etc. Les défis africains actuels et futurs exigent donc une réponse africaine à travers un modèle fondamentalement novateur qui favorise et accélère la croissance économique durable et apporte une solution efficace au problème d'emploi de la jeunesse et d'intégration de la femme.

Le mandat que je sollicite en tant que Secrétaire Général pour la période 2026-2030 sera de faire de l'UAT une plateforme d'échange pour un développement durable de l'Afrique, qui profitera aux générations futures, aux femmes et aux jeunes en particulier. Il s'agira de faire des Télécommunications et TIC un outil de stabilité, de paix, de cohésion et d'intégration sociales.

Cette vision va s'articuler autour des piliers suivants :

1



FORMATION MASSIVE DES COMPÉTENCES DANS LES TECHNOLOGIES ÉMERGENTES

Par une maîtrise des technologies nécessaires, une capacité accrue d'absorption des technologies utiles, les compétences africaines constitueront le levier d'une Afrique numérique qui contribue significativement à résorber les écarts, à transformer les zones de tension en pôles de développement du génie de la jeunesse africaine et du talent de la femme africaine.

INDUSTRIALISATION DANS LE DOMAINE DES TÉLÉCOMMUNICATIONS ET TIC

Le développement croissant de l'industrie africaine des Télécommunications et TIC par les compétences locales permettra de tirer profit de leur valeur ajoutée et accroître la souveraineté et la sécurité numériques. L'investissement dans les compétences est un levier plus structurant du développement industriel.



RENFORCEMENT DU RÔLE DE L'UAT COMME CADRE INSTITUTIONNEL D'HARMONISATION DES POLITIQUES DE DÉVELOPPEMENT ET DE CROISSANCE NUMÉRIQUE

L'Afrique numérique devra consolider le consensus et les initiatives concertées qui démontrent la capacité de l'Afrique à relever les défis actuels et futur du monde.

MY VISION

Position the African Telecommunications Union as a facilitator and driving force behind the development of a Digital Africa, **by and for Africans**, by 2030.

This is a transformative vision of an Africa that is integrating into an increasingly complex world.

The Africa we want stems from Agenda 2063 and incorporates the concerns of states by 2030 as expressed in the United Nations Sustainable Development Goals and Global Digital Compact, the International Telecommunication Union's 2023–2027 strategic and financial plan and WSIS+20, etc. Africa's current and future challenges therefore require an African response through a fundamentally innovative model that promotes and accelerates sustainable economic growth and provides an effective solution to the problem of youth employment and the integration of women.

The mandate I seek as Secretary-General for the term 2026–2030 is to transform the UAT into a platform for dialogue on Africa's sustainable development, thereby benefiting future generations, with particular emphasis on women and young people. The objective will be to render telecommunications and ICT an instrument for stability, peace, social cohesion, and integration.

This vision will be founded upon the following pillars:

1



LARGE-SCALE SKILLS TRAINING IN EMERGING TECHNOLOGIES

Through the mastery of requisite technologies and an enhanced capacity to absorb useful technological innovations, African expertise will serve as the driving force behind a digitally empowered Africa. This will contribute significantly to bridging existing gaps and transforming areas of tension into hubs for the development of the ingenuity of African youth and the talents of African women.

INDUSTRIALISATION IN THE TELECOMMUNICATIONS AND ICT SECTOR

The progressive development of the African telecommunications and ICT industry, driven by local skills, will enable individual countries to capitalise on the resulting added value and to strengthen both digital sovereignty and security. Investment in skills constitutes a key driver of industrial development.



STRENGTHENING THE ROLE OF THE ATU AS AN INSTITUTIONAL FRAMEWORK FOR THE HARMONISATION OF DIGITAL DEVELOPMENT AND GROWTH POLICIES

A digitally empowered Africa will require the consolidation of consensus and collaborative initiatives that demonstrate the continent's capacity to meet both present and future global challenges.

OTTOU Valéry Hilaire

Occupation : Senior Telecommunications Engineer (Off scale)

Date of birth : 20 December 1972 in Nyadogo (Centre Region)

Nationality : Camerounian

Current position : Inspector No. 1 at the General Inspectorate for Technical Matters at the Ministry of Posts and Telecommunications

Languages : French (excellent), English (intermediate)



ACADEMIC BACKGROUND

- Bachelor's and Master's degrees in Physics, Faculty of Science, University of Yaoundé 1;
- Telecommunications Engineering, National Advanced School of Posts and Telecommunications, Yaoundé ;
- Masterère, Multinational Advanced School of Telecommunications and Advanced Polytechnic School of Cheikh Anta Diop University, Dakar ;
- Graduate Diploma in Public Management, Higher Institute of Public Management, Yaoundé.

KEY STRENGTHS

- Over 27 years' experience in the design and implementation of public policy in telecommunications and ICT ;
- A proven international reputation and recognised leadership within global and regional telecommunications and ICT bodies ;
- A thorough understanding of African geopolitical dynamics and global strategic digital issues ;
- Strong network within the African Telecommunications Union, the International Telecommunication Union (ITU) and regional organisations ;
- Proven expertise in international negotiations and governance in telecommunications and ICT ;
- Ability to maintain the unity of African Union member states at international ICT meetings.

NATIONAL CAREER

Since 1999, Mr Valéry Hilaire Ottou has held positions of increasing responsibility within the Ministry of Posts and Telecommunications of Cameroon. Having started as a junior executive engineer, he rose through the ranks to hold successive positions as Assistant Research Officer, Head of Service, Sub-Director, then Inspector No. 2 and finally Inspector No. 1 of the General Inspectorate for Technical Matters. He holds this last position since 3 March 2019. At the same time, he has served on several inter-ministerial consultation committees covering technology, economic competitiveness, audiovisual communication and the preparation of international conferences in the field of telecommunications and ICT..

INTERNATIONAL EXPERIENCE

- Vice-Chair of the 2023 World Radiocommunication Conference (WRC-23) in Dubai ;
- Chair of the Africa Group at WRC-23 ;
- Vice-Chair of Commission 6 at WRC-19 in Sharm El-Sheikh ;
- Chair of the Radiocommunications Expert Group of the Economic Community of Central African States (ECCAS) ;
- Member of the Group of Twelve (12) Frequency Experts reporting to the Director-General of the International Telecommunications Satellite Organization (ITSO) ;
- Chair of the Specialised Commission on Telecommunications and ICT of the Conference of Posts and Telecommunications of Central Africa ;
- Member representing Cameroon on the Board of Directors of the African Telecommunications Union ;
- Chair of the National Committee for the Preparation of World Radiocommunication Conference since 2012 ;
- Member of the Committee for the Preparation of International Meetings in the field of Telecommunications and ICT.



OTTOU Valéry Hilaire

"L'expérience au service d'une vision.

*Fort d'un parcours d'excellence incontestable, Monsieur OTTOU Valéry Hilaire sollicite le précieux soutien des Distingués Plénipotentiaires pour porter une ambition commune : bâtir, à l'horizon 2030, **une Afrique numérique par et pour les Africains.***

Choisir un leadership efficace et ambitieux, c'est garantir une Union forte et résolument tournée vers l'avenir."

"Experience in the service of a vision.

*With an unquestionable track record of excellence, Mr Valéry Hilaire Ottou seeks the valued support of the Distinguished Plenipotentiaries in pursuit of a shared ambition: to establish, by the year 2030, **a digital Africa by and for Africans.***

Choosing an effective and ambitious leadership means ensuring a strong Union that is resolutely forward-looking."

CONTACTS

☎ +237 693 06 63 83

✉ ottou@minpostel.gov.cm / valery_hottou@yahoo.fr

🌐 Ottou Valéry Hilaire